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Se stabilním výhledem

„Agentura Moody’s patří mezi tři nejrenomo-
vanější ratingové agentury na světě a každou po-
suzovanou firmu vysvléká ‚do naha‘, takže měla  
k dispozici všechny klíčové informace o našem 
hospodaření, rizicích i rozvojových plánech. 
Mám radost, že se nám podařilo rating udržet 
na hodnotě Baa2, tedy v investičním pásmu, a to  
i v době, kdy masivně investujeme do vozového 
parku, a na část těchto investic si musíme půjčo-
vat u bank a investorů, což zvyšuje objem naše-
ho dluhu. Díky investicím ale úměrně roste i náš 
provozní zisk, což je pro udržení ratingu klíčové,“ 
uvedl předseda představenstva a generální ředitel 
ČD Michal Krapinec.

Rekordní investice
Moody’s ocenila silné strategické postavení 

Českých drah na tuzemském železničním trhu,  
a to jak v dálkové, tak v regionální dopravě.

„Nacházíme se v období rekordních investic 
do flotily Českých drah. Letos budeme investo-
vat necelých 20 miliard korun. V následujících  
10 letech pak plánujeme ve vazbě na požadavky 
objednatelů pořídit nové vlaky za více než 160 
miliard. Na nové vlaky si samozřejmě budeme 
muset půjčit, protože vlastní zdroje v takovém 
objemu přirozeně nebudou k dispozici, ale pova-
žuji za klíčové, že půjčené prostředky využívá-
me a budeme využívat výhradně na investice do 
dlouhodobého majetku, který nám bude genero-
vat dodatečný zisk, čímž bude zachováno dobré 
finanční zdraví. Jiným způsobem se rozvoj kvali-
ty služeb i s ohledem na historický dluh ani řešit 
nedá,“ doplnil generální ředitel Krapinec.

440 nových vozidel
Skupina České dráhy loni hospodařila s rekord-

ním ziskem 3,8 miliardy Kč. Jedná se o historicky 

nejvyšší zisk vykazovaný podle Me-
zinárodních standardů IFRS. Hos-
podaření se tak meziročně zlepšilo  
o 3,4 miliardy korun. Svůj podíl na 
tom měly všechny společnosti Sku-
piny ČD včetně segmentu osobní do-
pravy, která také dosáhla historicky 
rekordních výsledků.

Pro České dráhy bude letošní rok 
rekordním z pohledu obnovy vlakové 
flotily. V průběhu roku by na české 
koleje mělo vyjet až 140 nových elek-
trických, motorových a netrakčních 
jednotek a elektrických lokomotiv. 
Když budeme počítat každý vůz a člá-
nek jednotek samostatně, je to zhru-
ba 440 jednotlivých vozidel. Mezi 
nimi jsou jak nejmodernější dálkové 
vlaky ComfortJet, tak i nové jednot-
ky na regionální tratě RegioPanter  
a RegioFox.

Filip Medelský, foto archiv ČD

Agentura Moody‘s potvrdila rating Českých drah 

Mezinárodní ratingová agentura Moody‘s potvrdila rating Českých drah, a to na úrovni Baa2 v in-
vestičním pásmu se stabilním výhledem. Renomovaná ratingová agentura ocenila především silné 
postavení společnosti na českém železničním trhu a zdravou finanční kondici celé skupiny, a to  
i v současném období rekordních investic do obnovy vozidlového parku. České dráhy mají za se-
bou rok rekordních hospodářských výsledků. Skupina České dráhy hospodařila v uplynulém roce 
se ziskem více než 3,8 miliardy korun.

Kondolence FSČR a ALE
Při čelní srážce expresního osobního a nákladního vlaku v Pardubicích ze-

mřeli ve středu 5. června 2024 pozdě večer čtyři lidé, zraněných jsou přes 
dvě desítky lidí. Federace strojvůdců České republiky chce vyslovit hlubokou 
soustrast všem pozůstalým po obětech noční srážky vlaků a všem zraněným 
přeje brzké uzdravení.

Jaroslav Vondrovic, prezident FSČR

Prezidium FSČR také obdrželo 6. června kondolenci Federace evropských 
svazů strojvedoucích - ALE

Vážení kolegové,
s velkým zármutkem nás dnes zastihla zpráva o vážné nehodě, ke které 

došlo včera večer v Pardubicích.
Za všechny členské organizace ALE bychom rádi vyjádřili hlubokou sou-

strast všem, které tato smrtelná nehoda zasáhla. Opět jsme svědky další smr-
telné nehody na  železnici a připomíná nám to náš závazek - vyžadovat odpo-
vídající bezpečnostní standardy.

Pevně doufáme, že o naše kolegy, kteří byli účastníky této nehody, bylo 
řádně postaráno a jsme vám k dispozici s jakoukoliv potřebnou podporou.

Paolo Lauzzana
ALE Representative

Na velmi citlivé téma

Považuji za nutné zdůraznit, že mnoho kolegů považovalo 
těch 7,5% za garantovanou spodní hranici OsO. Stačí však 
nahlédnout do PKS z let 2018 -2023 a zjistíme, že tomu tak 
nebylo. Pevně stanovené rozpětí OsO v profesi strojvedoucí 
bylo naposled v PKS 2018. Zaměstnancům, kteří mají uza-
vřenu pracovní smlouvu na zaměstnání strojvedoucí se, po-
skytuje osobní ohodnocení v rozpětí 7 až 15%,

Situace se zlepšuje
Již v následujícím letech bylo však pro všechny zaměst-

nance (mimo zaměstnance GŘ) stanoveno Osobní ohodno-
cení v jiném rozpětí.

• 2019-2021: Osobní ohodnocení se poskytuje zaměst-
nancům OJ v rozpětí 5 až 15% tarifní mzdy zaměst-
nance za odpracovanou dobu.

• 2022-2023 (pro všechny zaměstnance): Osobní ohod-
nocení se stanovuje v rozpětí 4 až 20 % tarifní mzdy 
zaměstnance za odpracovanou dobu.

Dovolím si konstatovat, že jen díky úsilí Prezidia FSČR 
se dařilo zachovat pro strojvedoucí OsO ve výši 7,5%. Tato 
situace byla však nadále neudržitelná. To byl jeden z hlav-
ních důvodů, proč FSČR přistoupila na návrh zaměstnavatele 
a spolupracovala na změně odměňování. Zavedení nového 
systému bohužel provázelo příliš mnoho chyb v přiznání či 
nepřiznání kritérií a velké zpoždění ve zveřejnění oficiálních 
dokumentů. Mám-li soudit podle ubývajících stížností, po-
stupně se situace zlepšuje. 

Změny jen po dohodě s odbory
Přes všechny výhrady jsem přesvědčen, že se jedná  

o úspěch. Podařilo se posunout cca 2 800 strojvedoucích 
do 12 TS. Příplatek za režim práce, který byl od r. cca 2010 
v neměnné nominální výši 12 Kč, byl zapracován do tari-
fu a tím dojde při případném nárůstu tarifní mzdy k jeho 

automatickému zhodnocení. Příplatek za praxi byl převeden 
do OsO ve stejné výši všech letových pásem, a i jeho hodno-
ta bude valorizována případným růstem tarifní mzdy. Totéž 
platí i o částkách jednotlivých kritérií OsO. Jejich valorizace 
o růst tarifních mezd je zakotvena v „Předpise k OsO“, který 
je možno měnit pouze po dohodě s příslušnými odborovými 
centrálami. Za důležité považuji zdůraznit, že se zástupcům 
FSČR podařilo dosáhnout zvýšení hodnoty kritéria z původ-
ních 190 Kč na současných 205 Kč.

Přesun peněz do tarifu
Pokusím se vysvětlit našimi členy často postrádanou po-

ložku příplatku za udržení kvalifikace (500 Kč/měsíc). Pů-
vodní návrh zaměstnavatele byl navýšit objem mzdových 
prostředků určených pro OSO o 1,5 % přičemž nárůst tarifů 
by byl o to samé číslo nižší. 1,5 % z TS 12 je 585 Kč. Tedy 
částka o něco málo vyšší, než byl příplatek za udržení kvali-
fikace. Odborové organizace ovšem daly přednost směřování 
těchto finančních prostředků do tarifních mezd. Čili tyto pe-
níze, původně určené do OSO,se pouze přesunuly do tarifu. 
Nemyslím, že to bylo špatná volba.

Vyhodnocení koncem června
Na nastavení jednotlivých kritérií OsO panují pochopitel-

ně velmi rozdílné názory, dané většinou hlediskem, zda si 
konkrétní zaměstnanec pohoršil, či polepšil. Cílem však bylo 
rozlišit úroveň kvalifikace, což znamená rozdílnou výši OsO. 
Na konci června se uskuteční vyhodnocení dosavadního vý-
voje OsO a objeví-li se další chyby či oprávněné požadavky  
budeme pracovat na nápravě. S výsledkem vyhodnocení vás 
seznámíme prostřednictvím webu FSČR a následně článkem 
Zájmech strojvůdce.

Josef Bock

Letošní zásadní změna v oblasti Osobní ohodnocení

Od 1. ledna 2024 došlo u ČD a. s. v oblasti Osobního ohodnocení (OsO) k radikální změně v odměňování zaměstnanců 
s tarifní mzdou. V původním systému, bylo OsO nastaveno pro roky 2021- 2023 v rozpětí 4-20 procent tarifní mzdy za-
městnance za odpracovanou dobu.  Ve většině případů však nebyla u provozních zaměstnanců naplněna dikce PKS. 
Viz PKS 2023, čl. 8, bod 3: „Při stanovení výše osobního ohodnocení zaměstnance bude zhodnocena jeho kvalifikace 
(vzdělání a praxe), osobní předpoklady a jeho výkonnost“.  V praxi to znamenalo, že např. u strojvedoucích nebyla  
v OsO rozlišena rozdílná úroveň kvalifikace a v podstatě každý strojvedoucí měl stejné OsO ve výši 7,5% .

GDL při vyjednávání benefitů ko-
lektivní smlouvy musela použít cel-
kem šestkrát tu nejsilnější odborářskou 
zbraň, a to zastavení provozu. Klíčo-
vým požadavkem německých strojvůd-
ců bylo snížení týdenní pracovní doby 
ze současných 39 hodin na požadova-
ných 35 hodin. Jednání probíhala cel-
kem pět měsíců a výsledek byl označen 
za inteligentní kompromis.

Snižování povinné pracovní doby 
bude probíhat postupně, a to do konce 
roku 2029 a zaměstnanci si budou moci 
sami rozhodnout, zda chtějí pracovat 
35 nebo až 40 hodin týdně - kdo bude 
více pracovat bude i víc vydělávat. 

Každá hodina nad rámec 35 hodin 
bude navýšena o 2,7% základní mzdy. 
Podle Klause Weselského se k vyšší 
normě prozatím přiklonilo přes 30 % 
strojvedoucích.

Velmi zajímavá byla i informace o fi-
nanční podpoře stávkujících z vlastních 
prostředků GDL, byl to možná i inspi-
rující podnět, jak nakládat se společný-
mi penězi.

Celá videokonference byla bohužel 
časově limitována, s předsedou We-
selským jsme se ale dohodli na dalším 
tentokrát již osobním setkání.

Jaroslav Vincour

Zajímavosti od kolegů z německé GDL

V uplynulých dnech jsme na prezídiu FSČR uspořádali společnou videokon-
ferenci s předsedou Odborové organizace německých strojvedoucích GDL 
(Gewerkschaft Deutscher Lokomotivführer) Klausem Weselskym. 

Vážené kolegyně, vážení kolegové,
na dny 20. až 22. května letošního 

roku vyhlásilo prezidium FSČR „pla-
kátovou“ akci, jež měla být jednak 
symbolickou formou protestu naší or-
ganizace proti vládnímu návrhu změ-
ny Zákona o důchodovém pojištění 
a dále pak výrazem podpory snahám 
prezidia o prosazení úprav předložené 
novelizace. 

Těm z vás, kteří se vylepením pla-
kátků na stanovišti strojvedoucího s 
našimi aktivitami ztotožnili, za sebe i 
za ostatní členy prezidia FSČR vřele 
děkuji. 

Termín akce nebyl vybrán nahodi-
le, neboť 21. května měla Poslanecká 
sněmovna parlamentu ČR začít návrh 
změny zákona projednávat. Vyjádření 
našeho nesouhlasu s takto pojatou dů-
chodovou reformou nemělo nic spo-
lečného s podporou jakékoliv strany či 
hnutí, jak se nám někteří straničtí apa-
rátčíci snažili podsunout, neboť výsled-
né znění zákona ovlivní na dlouhá léta 
životní podmínky všech občanů České 
republiky, ať už bude u moci jakékoli 
politické uskupení.

Jaroslav Vondrovic, 
prezident FSČR

Víc práce, víc peněz

Ještě k plakátové akci
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Miliardy do servisního zázemí

Na vybavení zaměstnanců osobní-
mi ochrannými pracovními prostředky 
(OOPP), AO, stejnokroji, atd. vydávají 
ČD a.s. částky v řádu desítek milio-
nů Kč. Jejich nákup musí proběhnout  
v souladu s legislativou ČR (zákon o za-
dávání veřejných zakázek č. 134/2016 
Sb. , Nařízení vlády č. 172/2016 Sb., 
o stanovení finančních limitů a částek 
pro účely zákona o zadávání veřejných 
zakázek atd.).

Většina a limity rozhodují
Aby se mohli zástupci zaměstnan-

ců procesu zúčastnit a v rámci daných 
mantinelů a výběr výstrojních součástí 
ovlivnit, byla vytvořena pracovní sku-
pina (PS), složená ze zástupců zaměst-
navatele a jednotlivých odborových or-
ganizací. Je-li podán návrh na doplnění 
sortimentu nebo novou položku sou-
časného sortimentu, členové PS jej vy-
hodnotí a následně doporučí k pilotní-
mu (zkušebnímu) provozu nebo návrh 
zamítnou. Ti zaměstnanci, kteří se pak 
schváleného pilotního provozu zúčast-
ní, sdělí po jeho ukončení své hodno-
cení formou elektronického dotazníku. 
Na základě většinového názoru a též fi-
nančních limitů zaměstnavatele je daná 
položka bud zařazena do výstrojních 
součástí nebo je zamítnuta. 

Tímto způsobem se např. podaři-
lo prosadit pracovní kalhoty „jeans“,  
o něž byl ze strany strojvedoucích 

velký zájem. Ovšem je nutno přiznat, 
že tento pilot byl provázen velkými 
komplikacemi ohledně tabulkových 
velikostí.  Věřím, že se problém již ne-
bude opakovat. 

Letní a zimní balíček
V letošním roce proběhnou dva pi-

lotní provozy AO pro strojvedoucí.  
V červenci bude zahájen pilotní provoz 
„letního balíčku“. Ten se skládá z polo-
košile s krátkým rukávem, letní lehké 
bundy „větrovky“ a kalhot s krátkými 
nohavicemi („kraťasy“), které nahradí 
kalhoty s odepínacími nohavicemi. Na 
podzim bude spuštěn pilot „zimního 
balíčku“ (bunda zimní, kalhoty pracov-
ní, polokošile s dlouhým rukávem, če-
pice pletená (kulich) a bunda softshell). 
Čili v podstatě dojde k obměně téměř 
celého základního spektra výstrojních 
součástí pro strojvedoucí, kdy nové 
oděvy budou z modernějších materiálů. 
Snahou FSČR je zajistit v rámci mož-
ností strojvedoucím co možná nejširší 
nabídku AO. Vzhledem k počtu polo-
žek ve výstrojním katalogu si dovolím 
konstatovat, že se to poměrně daří. 

Prezidium FSČR též řešilo množící 
se stížnosti na kvalitu batohu pro stroj-
vedoucí. V těchto týdnech by měl být 
distribuován inovovaný typ batohu (ob-
jem 35 l), s pevnějšími švy, materiálem, 
popruhy a upravenou přední komorou, 
která plní funkci „termokapsy“. 

Kompromisní měřenky
Profesi strojvedoucí vykonávají  

v čím dál větší míře ženy. Snahou FSČR 
je prosadit oděvy i v „ženském prove-
dení“ a velikostech. Zde zatím nejsme 
příliš úspěšní. Téma ale nepovažuji za 
uzavřené. Prozatím je kompromisem 
systém „měřenek“, kdy může být oděv 
upraven podle konkrétních měr dotyč-
né strojvedoucí, popřípadě může využít 
část výstrojních součástí určených vla-
kovým četám. 

Většina souhlasí
Z výše uvedeného by mělo být zřej-

mé, že celý sektor vybavení zaměstnan-
ců výstrojními součástmi a OOPP se 
pohybuje v mantinelech vymezených 
legislativou a finančními možnostmi 
zaměstnavatele. FSČR vždy přivítá 
smysluplné návrhy na zlepšení výba-
vy zaměstnanců, ovšem nelze vyhovět 
všem požadavkům. Např. zmiňované 
„jeans“ jsou kladně hodnoceny větši-
nou strojvedoucích, ale samozřejmě 
jsou i některými kolegy zásadně odmí-
tány. Bohužel je někdy takový názor 
prezentován velmi vulgární formou, 
která nemá s diskuzí nic společného. 
Otevřeně sděluji, že podobných disku-
zí, telefonátů či e-mailové komunikace 
se odmítám účastnit.

Josef Bock

Vzhledem k množícím se dotazům ohledně sortimentu akčních oděvů pro strojvedoucí jsem se rozhodl reagovat pro-
střednictvím Zájmů strojvůdce. Bude to malé zamyšlení na daným tématem, podám zde dostupné informace a pokusím 
se vysvětlit princip, na kterém vybavení akčními oděvy (dále jen AO) pro strojvedoucí funguje.

Stále aktuální téma
Akční oděvy pro strojvedoucí

Průjezdná tříkolejná hala pro údržbu 
vlaků o celkové délce 176 metrů vyros-
te v místech severní rotundy depa, jejíž 
demolice již byla zahájena.

„Nejen nové moderní vlaky, ale  
i tomu odpovídající servisní zázemí. 
Na to se České dráhy v následujících 
letech zaměří a do roku 2031 budou in-
vestovat do rozvoje servisního zázemí 
přes 12 miliard korun, z toho více než 
6 miliard Kč do výstavby nových opra-
várenských hal,“ uvedl ministr dopravy 
Martin Kupka.

Jeřáb s nosností 12,5 tuny
Podle generálního ředitele ČD Mi-

chala Krapince Cheb představuje jediné 
Středisko údržby ČD v Karlovarském 
kraji a nová moderní hala tam umožní 
jednodušší manipulaci s vozidly bez nut-
nosti rozpojení ucelených souprav. To 
výrazně sníží časovou náročnost oprav 
a umožní vozidla vracet rychleji zpět do 
provozu. Hala bude vybavena jeřábem  
s nosností 12,5 tuny, servisní lávkou 
pro bezpečný vstup na střechu vozidel 
a montážními kanály ve všech kolejích..

„Výstavba moderního servisního 
centra umožní rozšíření údržby, a to jak 
co se týče stupňů údržby, tak řad vozi-
del. Péče o vozidla bude koncentrována 
do jednoho místa, čímž dojde k výraz-
nému zefektivnění údržbového procesu 
a snížení nákladů,“ doplnil náměstek 
generálního ředitele ČD pro servis Mi-
chal Kraus.

Za dva roky
Nová hala by měla být dokončena  

a předána v polovině roku 2026. Stav-
ba byla vysoutěžena za cenu více než  
755 milionů Kč bez DPH.

Hala bude vybavena moderními 
technologiemi, které pomohou snižovat 
její energetickou náročnost. Na střeše 
se počítá s instalací fotovoltaických pa-
nelů a technologie ke sběru a dalšímu 
využití dešťové vody. Vytápění haly 
bude zajištěno efektivní kombinací 
plynové kotelny a tepelných čerpadel. 
Kromě samotné části pro servis vozidel 
se zaměstnanci údržbového střediska 
mohou těšit například na nové důstojné 
sociální zázemí nebo dílny mechaniků 
a elektromechaniků

Hlavní parametry 
• Tři koleje, každá o užitné délce 

165 metrů pro možnost údržby 
ucelených souprav,

• montážní kanály ve všech kolejích,
• portálový jeřáb s nosností min. 

12,5 tun po celé délce haly, kte-
rý umožní výměnu komponentů 
umístěných na střeše vozidel,

• montážní lávky pro přístup na stře-
chy vozidel,

• zařízení pro vyprazdňování uza-
vřených WC kolejových vozidel,

• rozvod stlačeného vzduchu,
• rozvod vody pro zbrojení vozidel,
• dílny, sociální zázemí, skladové 

prostory.
Ve Středisku údržby Cheb je 

zajišťována údržba vlakových souprav 
pro dálkovou dopravu na ramenech 
Cheb – Plzeň – Praha a Cheb – Ústí nad 
Labem – Praha, dále jsou zde udržová-
na železniční kolejová vozidla pro re-
gionální dopravu Karlovarského a část 
Ústeckého kraje, o které pečuje celkem 
64 zaměstnanců. Je součástí Oblastního 
centra údržby (OCÚ) Západ.

Budějovice i Brod
České dráhy budou v modernizaci 

servisní infrastruktury pokračovat i na 
dalších místech v České republice. Jed-
ná se především o výstavbu hal údržby, 
myčky nebo sanitární koleje. „Další 
podobné stavby chystáme třeba v Čes-
kých Budějovicích nebo v Havlíčkově 
Brodě. Aktuálně také probíhají staveb-
ní práce na velké obnově vjezdové části 
Centra údržby Praha jih,“ poznamenal 
náměstek Kraus. 

České dráhy plánují do roku  
2031 investovat do rozvoje svého ser-
visního zázemí přes 12 miliard korun. 
V tomto období vybudují čtyři nové 
haly údržby, dalších šest hal rozšíří  
a zmodernizuje. Miliardy korun inves-
tují také do nových myček, hygienic-
kých kolejí pro čištění souprav a do 
moderního strojního zařízení a také 
do nových technologií, jako jsou např. 
podúrovňové kolové soustruhy, zaří-
zení nedestrukční defektoskopie nebo 
digitalizace procesů údržby. 

Filip Medelský

České dráhy zahájily stavby opravárenské haly v Chebu

Koncem května zahájily České dráhy stavbu nové opravárenské haly ve Středisku údržby v Chebu. Moderní středisko 
údržby se bude starat o dálkové jednotky InterJet i regionální vlaky RegioPanter a RegioShark. Jedná se o další krok 
ve strategii opravárenství národního dopravce, která se zaměřuje na modernizaci servisního zázemí a zvýšení kvality 
servisu kolejových vozidel.

Čeština zase zaplakala
V pátek 24. května došlo v ŽST Pra-

ha HLN k mimořádné události, při níž 
se - dle sdělovacích prostředků - stře-
tla posunovací lokomotiva s vlakem. 
Konkrétně s EJ 471.066, resp. řídícím 
vozem 971.066. Marně jsem si lámal 
hlavu - o jakou posunovací lokomo-
tivu šlo, protože jedinou posunova-
cí lokomotivou na HLN je vršovická  
714, zajišťující posun s vozy autovlaku, 
jejíž výkon má skončit v 10:00 hodin  
a pak odpočívá vzadu u plotu odstavená 
na autovozech. „Posunovací“ žehličky 
skončily před lety a jako takové se obje-
vují na HLN jen v rámci přetahů z ONJ, 
tzv. „Éček“. 

Obrázky na internetu odhalily onu 
tajemnou „posunovací“ lokomotivu 
- 362.114, která sice z hlediska před-
pisu a technologie byla „posunujícím 
dílem“ = objížděla, leč byla lokomoti-
vou posunující, nikoli posunovací. Pro 

v češtině druhově i významově zcela 
odlišná slova - přídavné jméno posu-
novací / sloveso posunující nabízí  pře-
kladač textů v angličtině shodný termín 
shifting / shifting, v němčině verschie-
ben / verschieben.

Zajímavý je strojový překlad - nikoli 
slovní hříčky, ale reálného popisu čin-
nosti - posunující / posunovací (nebo 
opačně) lokomotiva. Překladač textů 
nabídne v angličtině „shunting loco-
motive“, v němčině Rangierlokomotive. 
Pozoruhodné je, že překladač Google 
téměř pro všechny jazyky používal vzor 
anglický / německý, nejblíže se překla-
dač dostal u slovenštiny - leč nepoužil 
výraz rušeň. Ale překvapila srbština 
- ranžirna manevarska lokomotiva,  
i když ve zpětném překladu se objeví po-
sunovací. A tak mne napadá - jak by si 
maturanti dokázali s tímto slovním spo-
jení poradit…       Miroslav Zikmund

Z judikatury Nejvyššího soudu
Právní okénko

Překážky v práci na straně za-
městnavatele a dohoda o neplaceném 
volnu

V průběhu pracovního poměru mo-
hou nastat okolnosti, které vylučují 
plnění práv a povinností z pracovního 
poměru, a to jak na straně zaměst-
nance (§ 191 až 206 zákoníku práce), 
tak na straně zaměstnavatele (§ 207 – 
prostoje a přerušení práce způsobené 
nepříznivými povětrnostními vlivy  
a 208 až 210 – jiné překážky).

Nejvyšší soud řešil případ, kdy za-
městnavatel v důsledku pandemie Co-
vid-19 neměl pro svého zaměstnance, 
který byl zaměstnán na pozici řidič 
zájezdové dopravy, práci. Tím byly 

naplněny podmínky pro vznik překáž-
ky v práci na straně zaměstnavatele. 
Zaměstnavatel se dohodl se zaměst-
nancem, že mu po dobu nedostatku 
práce poskytne neplacené volno. Nej-
vyšší soud se zabýval otázkou, zda je 
dohoda o poskytnutí pracovního vol-
na bez náhrady mzdy platná. 

Nejvyšší soud konstatoval, že za-
městnanci náleží za období, kdy ne-
mohl vykonávat práci z důvodu na 
straně zaměstnavatel náhrada mzdy. 
Na tom nemohla nic změnit ani doho-
da mezi zaměstnavatelem a zaměst-
nancem o neplaceném volnu, resp. 
ujednání o tom, že zaměstnavatel, kte-
rý v dané době neměl pro zaměstnance 

práci, nebude zaměstnanci žádnou 
práci přidělovat a ani mu platit žád-
nou mzdu ani náhradu mzdy, neboť  
k takovému ujednání, jímž zaměstna-
nec zprostí zaměstnavatele povinnosti 
poskytnout mu náhradu mzdy nebo 
platu za období, v němž zaměstna-
nec nemůže konat práci pro překážky  
v práci na straně zaměstnavatele a za 
které mu z tohoto důvodu přísluší ná-
hrada mzdy nebo platu, se nepřihlíží.  

Blíže je případ popsán v rozsudku 
Nejvyššího soudu ČR sp. zn. 21 Cdo 
496/2022, ze dne 23. 8. 2022.

Štěpán Řiháček, 
autor je smluvním advokátem 

FSČR

Objednejte do 4. července

Originální fotografie přinesou zá-
běry nejen z tak zvané moderní, tedy 
motorové a elektrické trakce, ale nově 
i z parního provozu. Letos poprvé bu-
dou v našich kalendářích obsaženy  
i fotografie HKV společnosti Arriva 
vlaky, s. r. o. a společnosti Länderbahn. 
Členové zaměstnaní u těchto dvou spo-
lečností si to mohou přímo ověřit.

Každá základní organizace FSČR 
obdrží letos zdarma tři kusy stolních 
kalendářů a jeden kalendář nástěnný. 
Všechny další stolní a nástěnné kalen-
dáře pro členy Vaší ZO FSČR je ovšem 
nutno včas objednat!

Proto neváhejte, neboť celkový 
náklad vyrobených kusů kalendářů 
bude stanoven na základě Vašich zá-
vazných objednávek. Výbory ZO si 
mohou výhodně objednat kalendáře 
pro členy svých základních organizací  
v požadovaném počtu za následujících 
podmínek finanční spoluúčasti: 

• u stolního kalendáře 70,- Kč (za 
1 kus), 

• u nástěnného kalendáře (13 lis-
tů) 130,- Kč (za 1 kus).

Opět platí, že zájemci si mohou ka-
lendáře na rok 2025 objednat výhradně 
prostřednictvím některé ze základních 
organizací Federace strojvůdců ČR. 
Upozorňujeme, že objednávky jed-
notlivců nelze adresovat přímo Prezi-
diu FSČR nebo Tiskovému středisku 
FSČR. Také výdej objednaných ka-
lendářů se potom uskuteční jen v ZO 
FSČR, kde jste si kalendáře objednali!

Závazné hromadné objednávky po-
šlou základní organizace na Prezidi-
um FSČR, a to nejlépe elektronickou 
formou na adresu analytik@fscr.cz. 
Objednávky je nutno poslat co nejdří-
ve, nejpozději ovšem do čtvrtka 4. čer-
vence 2024. K tomuto datu bude totiž 
objednávaný počet kalendářů uzavřen 
a na případné další, až po takto stano-
veném termínu zaslané objednávky, již 
bohužel nebude možno brát zřetel!

Jaroslav Vondrovic, 
prezident FSČR

Nabídka kalendářů na rok 2025

FSČR nabízí stejně jako v předchozích letech nástěnné a stolní kalendáře Fe-
derace strojvůdců České republiky na rok 2025. V té souvislosti považujeme 
za nutné zdůraznit, že nástěnný kalendář obsahuje fotografie vybrané exklu-
zivně pro Vás, členy naší profesní odborové organizace. 

Pořiďte si mobilní data a surfujte s ta-
rifem 1,5 nebo 3 GB až do konce srpna 
pouze za cenu dat jednoho měsíce. Na-
příklad s tarifem OneNet Mobilní připo-
jení 3 GB ve VPN Family – Vodafone 
zaplatíte za celé tři měsíce jen 212 Kč  
a s tarifem Internet v mobilu L (3 GB 
FUP) ve VPN Family – O2 jen 239 Kč.

Objednejte si internet ve VPN Fa-
mily co nejdříve a využijte naše slevy 
naplno. Internet vám usnadní život – 
například díky mapám, chatu, vyhledá-
vání spojů a možnosti sdílet své fotky  
z cest s rodinou a přáteli.

Nenechte si ujít své oblíbené TV po-
řady a seriály ani na dovolené! Objed-
nejte si Kuki TV s HBO a streamovací 
službu MAX na měsíc zdarma a zůstaň-
te v obraze. Ještě jste u nás Kuki TV ne-
vyzkoušeli? Nyní máte možnost Kuki 

TV vyzkoušet na měsíc zcela zdarma 
a bez závazku. Vyzkoušejte si i vy její 
skvělé funkce, které klasická televize 
nenabízí.  Můžete si ji vzít kamkoliv  
s sebou a zkrátit si tak dlouhé cesty 
nebo využít chytré funkce, jako třeba 
zpětné sledování 7 dní až na 5 zaříze-
ních současně – a spoustu dalšího.

Výhodné mobilní služby s O2 nebo 
Vodafone i Kuki TV si ve VPN Fa-
mily může objednat každý zaměstna-
nec Skupiny České dráhy a Správy 
železnic na stránce https://family.cdt.
cz. Anebo zavolejte na telefonní číslo  
972 111 333, kde  naše zkušené ope-
rátorky rády poradí nebo třeba nastaví 
data a služby na míru. Již 15 tisíc za-
městnanců a jejich rodin se stalo sou-
částí drážní rodiny VPN Family.

Kateřina Obrázková

Zábavné léto s VPN Family
Ani tento rok vás nechce nechat ČD Telematika  v létě a na dovolené bez připo-
jení – nabízí data na celé léto v superakci.

„Táborské depo je budoucí domov 
pro sedm moderních motorových jedno-
tek RegioFox, které budeme po otevření 
nového mostu přes Vltavu u Červené 
vypravovat na vlaky z Tábora do Písku 
a Strakonic. Do té doby budou dočasně 
jezdit na trati z Veselí n. L. do Českých 
Velenic. Abychom uvedli nové vlaky do 
provozu co nejrychleji po jejich převze-
tí od výrobce, začali jsme školit kolegy  
z Tábora v předstihu na jedné středočes-
ké jednotce, která je ve zkušebním pro-
vozu, už nyní. První RegioFox do Tábo-
ra už přijel a slouží ke školení vlakových 
čet a strojvedoucích v Táboře. V rámci 
komplexního výcviku personálu jsou 
určené spoje, na kterých bude jezdit,“ 
uvedl náměstek GŘ Jiří Ješeta.

Výrobcem RegioFoxů přezdívaných 
lidově také jako „liška“ je polská spo-
lečnost PESA, v současné době zajišťuje 

jejich schválení u DI. Po schválení vo-
zidel a jejich převzetí Českými drahami 
budou v letošním roce uvedeny do pro-
vozu na tratích v Jihočeském, Středočes-
kém, Královéhradeckém, Pardubickém 
a v Plzeňském kraji, v kraji Vysočina  
a v Praze. Celkem je nyní objednáno 
106 motorových jednotek RegioFox.  

RegioFoxy jsou označeny jako řada 
847. Mají délku zhruba 44 metrů, váží 
přes 80 tun a nabízejí celkem 115 míst 
k sezení. Jejich maximální rychlost je  
120 km/h a mají výkon 750 kW. Jsou 
vybaveny evropským vlakovým zabez-
pečovacím systémem ETCS a radioko-
munikací GSM-R. V Jihočeském kraji 
už jezdí 14 moderních elektrických jed-
notek RegioPanter a letos je doplní dal-
ších 5 elektrických vlaků stejného typu 
a 7 motorových jednotek RegioFox.

Petr Šťáhlavský 

Táborští se školí na nové vlaky
Strojvedoucí z Táborase učí ovládat nové motorové vlaky, které v příštích mě-
sících převezmou dopravu na několika tratích v Jihočeském kraji. První Regio-
Fox, lidově přezdívaný také jako „liška“, přijel už v dubnu do táborského depa 
a slouží ke školení dílenského personálu v depu, vlakových čet a strojvedou-
cích tak, aby byli všichni zaměstnanci Českých drah dopředu připraveni na za-
hájení pravidelného provozu moderních, bezbariérových jednotek RegioFox.  
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Za vůní kouře a nafty
Pátý ročník Festivalu parních lokomotiv v Benešově u Prahy 13. až 15. září 2024

V návaznosti na minulé úspěšné 
ročníky popularita Festivalu parních 
lokomotiv v Benešově neustále stou-
pá nejen v tuzemsku, ale i v zahraničí.  
O zvyšujícím se zájmu o Festival 
parních lokomotiv v zahraničí svěd-
čí i skutečnost, že různé zahraniční 
společnosti a spolky plánují vypravit 
na letošní Festival do Benešova až  
4 zvláštní vlaky pro přátele železnic  
z Německa a Rakouska. Vlastní Festi-
val nabízí nevšední setkání tuzemských 
i zahraničních historických drážních 
vozidel, které se na jiných akcích běžně 
nepotkávají. Vozidla jsou prezentová-
na návštěvníkům staticky na výstavě  
i v provozu na zvláštních vlacích. 

Nejen pára
Kromě krásných parních lokomotiv  

z tuzemska i ze zahraničí je na Festivalu 
plánována i účast velké motorové loko-
motivy 142 001 společnosti EBS, která 
se poprvé představí v České republice,  
a to návštěvníkům letošního ročníku 
Festivalu. Jedná se o lokomotivu s výko-
nem 4 000 HP. V letech 1976–1978 bylo 
vyrobeno celkem 6 takových lokomotiv, 
které po dodání byly považovány za 
nejsilnější jednomotorové lokomotivy  
v Evropě na normálním rozchodu.  

Celkem pořadatelé plánují představit 
až 10 parních lokomotiv, 12 historic-
kých motorových lokomotiv, 2 histo-
rické motorové vozy, 3 vozy s mode-
lovým kolejištěm, 1 kinovůz s dětským 
oddílem, salonní a konferenční vůz 
a velký počet historických osobních 
vozů. Organizátoři plánují vypravit až 
35 zvláštních osobních vlaků pro účast-
níky Festivalu. 

Program
V pátek 13. září 2024 po obědě 

bude vypraven slavnostní Protokolár-
ní vlak v trati Praha-Vršovice – Davle 
– Čerčany – Benešov u Prahy. Z Pra-
hy do Čerčan bude vlak veden dvěma 
parními lokomotivami NTM 464.102  
a 464.202, v úseku z Čerčan do Benešova 
parní lokomotivou ČD 434.2186. Sou-
prava bude složena z historických vozů  
3. třídy, salonního a konferenčního 
vozu. Vlak je určen pro cestující a po-
zvané hosty partnerů Festivalu. Počet 
míst v Protokolárním vlaku je omezen. 
Od 20 do 22 hodin proběhne v areálu 
depa nevšední hudební koncert mezi 
historickými lokomotivami.

V sobotu 14. září 2024 propuknou 
oslavy naplno. Slavnostní zahájení Fes-
tivalu v Benešově u Prahy je napláno-
váno na 10:30 hod. Budou vypraveny 
zvláštní vlaky do Ledečka, Olbramo-
vic, Prahy, Sedlčan, Strančic a Tábora. 
Proběhnou oslavy 130 let místní dráhy 
Olbramovice – Sedlčany s programem 
v Sedlčanech. Areál depa bude ote-
vřen pro návštěvníky v době od 9:00 
do 17:00 hod. Od 20:00 do 22:00 hod. 
proběhne noční statické fotografování 
parních lokomotiv. 

V neděli 15. září 2024 budou opět 
vypraveny zvláštní vlaky do Ledečka, 
Olbramovic, Prahy, Sedlčan, Strančic  
a Tábora. Budou pokračovat oslavy  
130 let místní dráhy Olbramovice – 
Sedlčany. Areál depa bude otevřen pro 
návštěvníky v době od 9:00 do 16:00 hod. 

Zajímavosti
Kromě vystavených lokomo-

tiv budou rovněž představeny vozy  

s modelovou železnicí, kinovůz s dět-
ským oddílem, salonní vůz preziden-
ta Gustáva Husáka, konferenční vůz, 
proběhnou jízdy na malodráze, usku-
teční se otáčení lokomotiv na točně. 
V budově železniční stanice bude pro 
návštěvníky Festivalu otevřen císařský 
salonek. V areálu depa se uskuteční  
i malá výstava historických automobilů, 
budou zde umístěny stánky provozova-
telů drážních vozidel, Správy železnic, 
s.o. a dále stánky s prodejem železnič-
ních suvenýrů, občerstvení a osvěžení. 
V sobotu i v neděli bude návštěvníky 
v areálu výstavy provázet festivalovým 
programem známý moderátor a velký 
příznivec železnice pan Václav Žmolík.

Jak a kdy na Festival? 
Pro dospělé návštěvníky a děti jsou 

připraveny různé druhy vstupenek. Zá-
leží pouze na návštěvníkovi, zda bude 
chtít být účastníkem Festivalu po tři 
dny, dva dny nebo jen jeden den. Pří-
padně bude chtít navštívit pouze vý-
stavu, páteční večerní koncert nebo se 
zúčastnit pouze sobotního večerního 
fotografování. Podrobnější informace  
o vstupenkách a jejich cenách jsou uve-
deny na stránkách: www.festivalpar-
nichlokomotiv.cz/vstupenky.   

Předprodej vstupenek za zvýhod-
něné ceny bude probíhat na portálu 
TICKETSTREAM v době od 1. června 
2024 do 12. září 2024 do 12:00 hodin. 
Odkaz: www.ticketstream.cz.  

Bližší informace k 5. ročníku Fes-
tivalu parních lokomotiv naleznete na 
stránkách: festivalparnichlokomotiv.cz

Text a foto:
Petr Sobek a Radek Panchartek

V září letošního roku se v Benešově u Prahy uskuteční již 5. ročník Festivalu parních lokomotiv. Výstava historických dráž-
ních vozidel bude probíhat v areálu depa v Benešově u Prahy a jízdy zvláštních vlaků na tratích v okolí Benešova u Prahy. 
Pořadateli letošního ročníku Festivalu jsou Steam Story Agency, spolek Posázavský Pacifik, dopravce Die Länderbahn CZ 
a občanské sdružení Prievidzský Parostrojný Spolok. 

Výsledky budou známy koncem roku

„Chceme modernizovat celou naši 
firmu a považuji za nezbytné, abychom 
se přestěhovali do prostor odpovídají-
cích dnešní době. Historická budova 
na nábřeží Ludvíka Svobody, kde nyní 
sídlí Generální ředitelství ČD, je tmavá, 
neekologická, není v blízkosti železni-
ce a z důvodu památkové ochrany není 
možné v ní dělat nějaké větší stavební 
zásahy. Moderní sídlo nám pomůže 
přilákat mladé zaměstnance a vytvo-
řit pracovní prostředí 21. století a také 
se zbavíme mnoha nájemních smluv a 
zbytného majetku. Ročně tak ušetříme 
na samotném provozu desítky milionů 
korun,“ říká generální ředitel Českých 
drah Michal Krapinec.  

Prostory pro 1400 lidí
Jako forma výběrového řízení byl 

zvolen soutěžní dialog, který zajistí co 
nejširší a nejtransparentnější způsob 
výběru. V rámci soutěžního dialogu lze 
očekávat nabídky již existujících budov, 
pozemků v majetku třetích stran s pro-
jektem na výstavbu nového sídla nebo 
projekty nových budov na pozemcích ve 

vlastnictví Českých drah. Cílem je se-
stěhovat na jedno místo administrativní 
a provozní zaměstnance z celé Prahy. „V 
rámci toho byly vytipovány tři vhodné 
pozemky v Praze, které se nacházejí u 
tří hlavních železničních uzlů – hlavního 
nádraží, nádraží Libeň a nádraží Holešo-
vice,“ doplil generální ředitel CD.

Nové sídlo by mělo poskytnout po-
hodlné prostory takřka 1400 zaměst-
nancům. Celková hrubá podlažní plo-
cha budovy bude zhruba 18 100 m2, z 
čehož 13 164 m2 bude určeno kancelá-
řím. Součástí areálu bude i odpovídající 
počet parkovacích míst. „Klademe vel-
ký důraz i na environmentální šetrnost 
budovy. Chceme, aby součástí budovy 
byly např. plochy s odpovídajícím po-
dílem vzrostlé zeleně a vegetačních 
ploch, zařízení pro hospodaření s deš-
ťovou vodou a na střeše fotovoltaika,“ 
zdůrazňuje ekologický aspekt budovy 
Krapinec. Prostory budou odpovídat 
standardům 21. století, budou klima-
tizované a vybavené moderní komu-
nikační elektronikou, čímž se rozšíří 
možnosti distančních jednání.

Výsledky na přelomu roků
Řízení bylo zahájeno odesláním 

formuláře oznámení o zahájení zadá-
vacího řízení k uveřejnění do Úřední-
ho věstníku Evropské unie. Současný 
harmonogram počítá s tím, že přibližně 
do prázdnin bude docházet k přijímání 
jednotlivých nabídek uchazečů, ze kte-
rých bude posléze vybrán užší výběr tří 
nabídek. Následně budou upřesňována 

kritéria zadávací dokumentace a vytvo-
řena studie návratnosti. Na přelomu le-
tošního a nadcházejícího roku lze čekat 
předložení výsledků soutěžního dialo-
gu ke schválení Představenstvu, Dozor-
čí radě a Řídicímu výboru ČD a poté k 
vyhlášení výsledků soutěžního dialogu 
a podepsání smlouvy s vítězem. 

Generální ředitelství Českých drah 
aktuálně sídlí v nájmu v historické 

budově Ministerstva dopravy na praž-
ském nábřeží Ludvíka Svobody, která 
byla vystavěna ve 30. letech 20. stole-
tí. Vzhledem ke kapacitnímu omezení 
však zaměstnanci Skupiny ČD sídlí i 
v dalších budovách po celé Praze, což 
komplikuje celé fungování Skupiny 
ČD.

Petr Šťáhlavský, foto wikipedia

České dráhy zahajují soutěžní dialog na nové moderní sídlo

České dráhy odstartovaly soutěžní dialog na nové sídlo skupiny ČD v Praze. 
Cílem je najít nejefektivnější a nejvýhodnější řešení současné situace, kdy jsou 
administrativní a provozní zaměstnanci Českých drah a jejich dceřiných společ-
ností rozptýleni v budovách po celé Praze. Účastníci soutěžního dialogu mohou 
Českým drahám nabídnout vyhovující stávající administrativní komplexy, stejně 
tak jako výstavbu nové budovy na pozemcích ve vlastnictví ČD nebo jiných 
subjektů. Nová budova by měla nabídnout moderní prostory pro skoro 1 400 
zaměstnanců.



Po absolvování SPŠP v České Tře-
bové, v roce 1979 nastoupil k ČSD, do 
tehdejšího PLD Meziměstí. V lednu 
1981 se mu splnil sen a po složení „zá-
konité zkoušky“ se stal strojvedoucím 
motorové trakce.

Na motorových vozech všech řad  
i lokomotivách, ze kterých mu přirostly 
k srdci nejvíce oblíbení  „Brejlovci“,  
se pohyboval v začátcích na zálohách 
v Meziměstí a Náchodě a později, na 

traťových výkonech v celém Východo-
českém kraji, v čele nákladních i osob-
ních vlaků.

Koncem roku 1998 si mimo práci 
strojvedoucího začal zkoušet i „horké 
křeslo“ strojmistra. Zde se projevily  
jeho organizační schopnosti, plně doká-
zal využít své znalosti i umění jednání 
s lidmi.

Mezi lety 2000 – 2006 se mu kance-
lář proto stala hlavní pracovní náplní, 

kdy se od strojmistra, 
přes funkci IŽD , vy-
pracoval až na vedou-
cího depa Meziměstí.

Odskočil si  
k mašinkám

Po reorganizaci  
a zrušení samostatné-
ho depa v Meziměstí, 
přešel jako IŽD do 
Trutnova. Jako se 
systémovým specia-
listou jsme se s ním 
dále setkávali při 
řešení MÚ drážních 
vozidel, šetření  úrazů 
zaměstnanců a dalších 
problémů spojených  
s provozem.

Srdcem ale stále 
zůstával strojvedou-
cím a dle možností 
si rád odskočil, svézt 
se na mašinkách.  
V roce 2020 se stal 
vedoucím trutnov-
ského pracoviště a na 
konci roku převzal 
nelehké břemeno ve-
doucího celého regi-
onálního pracoviště 
Hradec Králové. Tady 

také jako přednosta OJ HK, na točně 
tamního depa koncem dubna 2024, svo-
ji drážní cestu ukončil.

Přehodil a uzamkl výhybku
Poslední odstavení motorového 

vozu - také odcházející ř. 810 k topírně  
v domácím Náchodském SLČ, mu bylo 
dodatečně umožněno za účasti rodiny, 
ještě v měsíci květnu. Tady za sebou 
naposledy přehodil a uzamkl výhybku 
na odstavnou kolej do depa, vyslechl si 
propouštěcí rozkaz „do trvalé zálohy“ 
a převzal po pracovištích v HK a Trut-
nově další a poslední část darů od už 
bývalých spolupracovníků. 

Od píky
Míla začal svoji různorodou cestu na 

dráze od úplných základů. Vystoupal 
z pomocníka na lokomotivě až na nej-
vyšší regionální funkci. Proto také znal 
velmi dobře a komplexně veškerou pro-
blematiku. Od provozních maličkostí  
v depu, práci s lidmi, sestavování tur-
nusů, zajišťování provozu vozidel až po 
důležité problémy celého podniku, jako 
zajišťování provozních smluv s kra-
jem, jednání s projektanty a dodavateli 
drážních staveb, aby se všechno spojilo  
v jeden funkční celek. Stal se tak uzná-
vaným a respektovaným odborníkem.  
Přesto nikdy nezapomněl přijít zpátky 
mezi provozní zaměstnance a získávat 
i zpětnou vazbu. 

Osobně nám pomáhal řešit i problé-
my „domácího“ pracoviště v Meziměstí 
a Náchodě, jak lidské, tak ve zlepšování 
pracovního prostředí. Dokázal zajistit 
finance, postrčit lidi do práce správným  
směrem, ale nebál se i přiložit ruce  
k dílu. Třeba když nám ve svém vol-
nu, obložil nový kuchyňský kout, při 
přestavbě „raporty“. Dokázal tak svým 
příkladem strhnou pro dobrou věc  
i ostatní.

Proto Mílovi děkují všichni členové 
FS Meziměstí a Náchod, i ostatní stroj-
vedoucí a kamarádi, za jeho práci pro 
dráhu, ale hlavně PRO NÁS. Věříme, 
že se bude i nadále zúčastňovat našich 

civilních akcí, posezení v hospůdce  
a bude i vlídně přijat do „Klubu odlože-
ných strojvůdců“.

Za FS Meziměstí a domácí pracoviš-
tě Náchod Josef Bartušek

ZÁJMY STROJVŮDCE
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Míla Beneš začal svou cestu na dráze od úplných základů 
Srdcem zůstal strojvedoucím

V měsíci květnu 
jsme vyprovodili 
naše tři kolegy na 
zasloužilý odpoči-
nek a do dalších let 
jim přejeme hlav-
ně pevné zdraví. 
Jde o kolegy ze ZO 
Bohumín Rudolfa 
Kellnera, Otmara 
Unucku, Ladislava 
Hudietze.

*

V měsíci květnu se hrál již tradiční fotba-
lový turnaj mezi kolegy FS Bohumín a FS 
Krnov-Opava.

*

V květnu oslavil 60 let kolega a předseda reviz-
ní komise ZO Tanvald pan Walter Mai a 70 let 

kolega ve výslužbě Milan Vedral. Členové výbo-
ru i základní organizace jim přejí do další život-
ní etapy hodně štěstí, pevné zdraví, pohodu, klid  
a dostatek životní energie.

*

Ve dnech 14 až 16.května se uskutečnil již  
35. ročník Vorlíkova memoriálu, pořádaný pod ZO 
HK. Jedná se o cyklojízdu, kde se setkávají kole-
gové z Hradce i Pardubic. Tentokrát jsme vyjeli 
do kempu v Liticích nad Orlicí. Druhý den jsme 
navštívili mj. Muzeum starých strojů v Žamberku, 
které můžeme vřele doporučit všem fandům sta-
ré techniky. Bohužel o nezájmu mladších kolegů 
svědčí průměrný věk účastníků 68,13 a celkový 
počet let 1022 na 15 výletníků.

*
Dne 16. června 2024 oslavil krásné životní ju-

bileum 60 let kolega strojvedoucí pan Miroslav 
Horálek ze ZO FS Šumperk. Mira po ukončení 
střední odborné železniční školy ve Valticích  

v roce 1982 nastoupil 
do lokomotivního depa 
Jihlava jako mechanik. 
Po ukončení základní 
vojenské služby praco-
val jako pomocník stroj-
vedoucího ve Veselí nad 
Lužnicí a v roce 1989 
úspěšně složil zkoušky 
na strojvedoucího. Jez-
dil v depech Veselí nad 
Lužnicí, Telči a v Ha-
nušovicích. V roce 1998 přestoupil na Železnici 
Desná , kde probíhala rekonstrukce po ničivých 
povodních z roku 1997. V roce 2016, kdy Želez-
nice Desná přešla pod dopravce ČD , odešel k do-
pravci Arriva vlaky, kde pracuje dodnes.

Miro, výbor ZO FS Špk a všichni členové ti 
přejí hlavně pevné zdraví, štěstí a pohodu do dal-
ších let a více času na oblíbenou turistiku, kolo a 
cestování.

*
Dne 28. června slaví své životní jubileum, krás-

ných osmdesát let, náš kolega ze Seniorklubu při 
liberecké základní organizace Petr Švarc. Výbor, 
členové základní organizace a kolegové ze Seni-
orklubu mu děkují za odvedenou práci a do další-
ho života přejí hodně štěstí, pohody, pevné zdraví 
a spokojenost v rodinném životě.

*
V červnu oslaví šedesátiny Milan César ze ZO 

Brno Dolní. Gratulujeme!

*
Dne 28. června slaví své 60. narozeniny náš 

člen Pavel Slánský, strojvedoucí ČD. Hodně 
štěstí a pevné zdraví přeje výbor ZO FS Nymburk  
a kolegové.

Dne 17. dubna náhle ze-
mřel náš kolega strojvedoucí 
bývalé topírny Horažďovi-
ce Předměstí, pan Václav  
Žitník. Odešel ve věku pou-
hých 72 let. Prosíme všechny, 
kdo ho znali o vzpomínku.

*
Dne 19.května nás navždy opustil ve věku  

74 let kolega stroj-
vedoucí v. v. z depa 
Letohrad  pan Jiří 
Neruda. Jirka byl 
velkým železnič-
ním nadšencem  
a v poslední době 
se aktivně věnoval 
činnosti v Muzeu 
železnice lokálky 

Doudleby - Vamberk - Rokytnice v Rokytnici 
v Orlických horách. Ztrácíme v něm dobrého 
kamaráda. Kdo jste jej znali, věnujte mu tichou 
vzpomínku.

 Opustili nás

Společenská rubrika

Vzpomínkovou akcí jsme 20. května v Moravanech uctili památku kolegy Břeti 
Demela. Následně na dvoudenním turnaji již 16. ročníku Memoriálu v kuželkách 
předvedlo své skvělé výkony téměř 90 soutěžících. V mužích zvítězil domácí zá-
vodník Ivo Svojanovský náhozem 573 kuželek, na dalších místech se umístili Jiří 
Kratoš s 569 kuželkami a Jiří Hetych ml. s 567 poraženými kuželkami. V ženách 
se podařilo obhájit loňské prvenství Janě Kořínkové, která poslala k zemi 528 ku-
želek, v závěsu se umístila Jitka Bulíčková s 518 kuželkami a Jarmila Březinová 
s 513 kuželkami. Děkuji všem soutěžícím za účast a skvělou atmosféru, kolegům, 
kteří se podíleli na přípravě i samotném průběhu celého turnaje a obsluze místního 
baru, která se postarala o občerstvení všech soutěžících. 

Za ZO FS Česká Třebová  Vítek Šedivý, foto Lada Pouková

Svoji celoživotní kariéru u ČSD a později ČD ukončil letošního 30. dubna, kole-
ga strojvedoucí a kamarád, pan Miloslav Beneš.

Memoriál Břetislava Demela

Za stolem jako odcházející přednosta na točně depa HK

Na stanovišti Trutnovského Brejlovce 754 007- 3

Kolegové, 810 a Náchodská výtopna 


